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معــاون حفاظت و بهره بــرداری شــرکت آب منطقه ای 
آذربایجان غربی گفت: در اســتان ســالانه ۳۶ میلیون متر 
مکعب کســری مخزن آب در ســال داریم.به گزارش مهر، 
آذربایجان غربی در سه حوزه آبریز ارس، آبریز مرزی غرب 
و دریاچه ارومیه قرار دارد که افزایش بی رویه اســتفاده از 
آب های زیرزمینی موجب افت آبخوان ها و ســفره های آب 
زیرزمینی شده اســت.آذربایجان غربی از استان های پرآب 
کشور بود که این روزها هیچ اثری از آن وجود ندارد، حتی 
وضع بدتر هم شــده و کمبود آب به ســفره های زیرزمینی 
این اســتان به ویژه در منطقه شمال رسیده و نوعی مرگ 
پنهان برای زمین در این استان اتفاق افتاده است.با کاهش 
بارندگی هــا و همچنین موضوع و معضــل دریاچه ارومیه، 
مدیریت آب های سطحی برای اختصاص حق آبه دریاچه و 
همچنین بخش کشاورزی ضروری است تا کشاورزان کمتر 
بــه حفر چاه روی آورند که در آن صورت، می توان با بهبود 
وضعیت سفره های زیرزمینی، از تداوم بروز پدیده فرونشست 
جلوگیری کرد و چه بسا سفره های زیرزمینی را روز به روز 

بالاتر آورد.
معاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب منطقه ای 
آذربایجــان غربی در این زمینــه در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفت: ســالانه در اســتان ۳۶ میلیون مترمکعب کسوری 
مخــزن آب داریم کــه این میزان در ســال زراعی ۱۴۰۰، 
۱۴۰۱ ایــن عدد ۱۱۶ میلیون متر مکعب شــده و نشــان 
دهنده این نکته مهم است که مصرف بی رویه آب های زیر 
زمینی در ســال های اخیر رشد زیادی پیدا کرده که باید از 
این موضوع جلوگیری شود.محمد اشرفی با اشاره به این که 
۳۷ هزار و ۶۳۰ حلقه چاه مجاز دارای پروانه بهره برداری در 
آذربایجــان غربی وجود دارد که ۸۹ درصد معادل ۳۳ هزار 
و ۳۶۵ حلقه از این تعداد چاه در بخش کشــاورزی مصرف 
می شود گفت: تا پایان سال گذشته در استان بیش از ۹ هزار 
و ۲۵۰ مورد نصب کنتور انجام شــده اســت که امسال نیز 
۲۱۴ دســتگاه کنتور روی چاه های استان نصب شده است.
وی با بیــان اینکه اما ۳۴ هزار حلقه چاه غیر مجاز نیز بعد 

از ســال ۱۳۸۵ حفاری شده اند که جز اولویت های شرکت 
آب منطقه ای استان برای برخورد و انسداد قرار دارند، افزود: 
۲۶ هزار و ۵۰۰ حلقه چاه وجود دارد که تاریخ حفر و بهره 
برداری آن ها به قبل از ســال ۱۳۸۵ باز می گردد که آن ها 
مشمول قانون تعیین و تکلیف چاه های فاقد پروانه می شوند 
و به شرط ضرر نرســاندن به منابع مجاور و اجرای آبیاری 
تحت فشار و نصب کنتور به آن ها پروانه بهره برداری تعلق 
می گیرد.اشرفی با بیان این که سال ۱۳۹۴ که شروع طرح 
احیا و تعادل بخشی است تا پایان سال ۱۴۰۰ در استان ۶ 
هزار و ۲۶۹ حلقه چاه با حجم صرفه جویی ۸۵ میلیون متر 
مکعب مسدود شــده اند افزود: در شش ماهه نخست سال 
جاری نیز بیش از ۳۰۷ حلقه چاه غیر مجاز با صرفه جویی 

آب بیش از ۲ میلیون متر مکعب پر و مسدود شده است.
معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب منطقه ای 
آذربایجان غربی با اشــاره به اجرای طرح انســداد چاه های 

غیرمجاز در استان از سال ۱۳۹۴ گفت: در این مدت، ۶ هزار 
و ۲۶۹ حلقه چاه غیرمجاز در شهرستان های مختلف مسدود 
شده است.اشرفی عنوان کرد: از این تعداد، پنج هزار و ۳۳۶ 
حلقه چاه غیرمجاز در حوضه انســداد ۶ هــزار حلقه چاه 
غیرمجاز آبریز دریاچه ارومیه بوده که در این مدت مسدود 
و مسلوب المنفعه شده است.وی اضافه کرد: میزان ذخیره 
آب صورت گرفته از این اقدام در آذربایجان غربی طی حدود 
هفت ســال، نزدیک به ۸۵ میلیون مترمکعب در استان و 
۶۶ میلیــون مترمکعب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه بوده 
اســت.به گفته وی، در امسال هم، ۳۰۷ حلقه چاه غیرمجاز 
از چرخه مصرف خارج شــد که از ایــن تعداد، ۲۸۱ حلقه 
در حوضه آبریز دریاچه ارومیه قرار داشت.معاون حفاظت و 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی همچنین 
از نصب کنتور به ۹ هزار و ۲۵۱ چاه در اســتان خبر داد و 
ادامه داد: از این تعداد، ۲۱۴ حلقه در ســال جاری صورت 

گرفته است. اشرفی اظهار کرد: از کل کنتورهایی که بر سر 
چاه در آذربایجان غربی نصب شده، هفت هزار و ۱۵۴ مورد 
در حوضه آبریز دریاچه ارومیه بوده و بیشترین تعداد نصب 
کنتور هم مربوط به سال گذشته با ۳۱۴ دستگاه اختصاص 
دارد.وی یکــی دیگر از اقدامات صورت گرفته در راســتای 
جلوگیری از مصرف نامتعارف آب به ویژه آب های زیرزمینی 
را توقیف دستگاه های حفاری عنوان کرد و گفت: از ابتدای 
اجرای این طرح تاکنون، ۴۱۰ دستگاه حفاری در کل استان 
توقیف شده که ۳۴۵ مورد مربوط به حوضه دریاچه ارومیه 
بوده و بیشــترین تعداد هم به شهرســتان ارومیه با ۱۸۵ 
دستگاه اختصاص داشــته است.اشرفی از استقرار و تقویت 
اکیپ های گشــت و بازرسی از منابع آب در استان خبر داد 
و گفت: در این راستا امسال به تعداد ۶۰ اکیپ صحرایی در 
سطح استان که ۵۰ اکیپ آن در حوضه آبریز دریاچه ارومیه 

فعالیت داشته اند مستقر شده اند.
نگاه یک جانبه به توسعه کشــاورزی و عدم رعایت الگوی 
مصرف از جانب متولیان امر کشاورزی از عوامل اصلی بروز 
پدیده نامطلوب افت ادامه دار در ســطح آبخوان های استان 
محســوب می شــود که با توجه به نقش تعیین کننده آب 
زیرزمینــی در تأمین آب مورد نیــاز برای مصارف مختلف 
از جمله شرب و کشــاورزی در مناطق مختلف روستایی و 
همچنین تأمین آب بخش صنعت، اهمیت حفظ و نگهداری 
از منابــع آب زیر زمینی و جلوگیری از برداشــت های غیر 
مجــاز را دو چنــدان می کند.دلیل اصلی کســری آبخوان 
کاهش بارش های آســمانی و عدم تغذیه مناسب منابع آب 
زیرزمینی، چاه های غیرمجاز و اضافه برداشــت از منابع آب 
زیرزمینی بوده است، در راستای چاره اندیشی برای کنترل 
افت و کســری مخزن حادث شــده در آبخوان ها، با تعریف 
طــرح تعادل بخشــی، تغذیه مصنوعی و پخش ســیلاب 
برنامه های خود در زمینه بهبود وضعیت منابع آب زیرزمینی 
را از سال های قبل آغاز نموده ایم لذا برخورد با چاه های غیر 
مجاز در رأس فعالیت های همکاران شــرکت آب منطقه ای 

قرار گیرد.

کسری سالانه ۳۶ میلیون مترمکعب کسری مخزن آب
 در آذربایجان غربی

طرح نهضت ملی مسکن در یاسوج زمین ندارد
استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: احداث واحدهای طرح نهضت ملی مسکن 
در مرکز استان با مانع نبود زمین مواجه است.به گزارش مهر، علی احمدی زاده 
در گفتگــو با خبرنگاران، افزود: قریب به ۵۰ درصد متقاضیان طرح نهضت ملی 
مســکن در یاســوج بوده و تأمین زمین برای احداث از موانع پیش روی تحقق 
طرح اســت.وی با بیان اینکه کار خرید زمین در دســتور کار قرار گرفته است، 
اظهار کرد: پیگیر خرید زمین از بخش خصوصی برای اجرای طرح نهضت ملی 

مسکن هستیم.
استاندار تحقق ایجاد اشــتغال پایدار در استان را یک ضرورت دانست و گفت: 
ایجاد اشــتغال خانگی پایدار می تواند نقش مهمی در توسعه درآمدهای خانوار 
محور داشــته باشد.احمد زاده خواستار احصای ظرفیت ها و نیازها برای ارائه به 
وزیر کار در محور اشتغال خانگی شد.وی همچنین سرمایه گذاری هلدینگ های 
زیرمجموعه وزارت کار را از اولویت های استان دانست.استاندار از تخصیص ۴۰ 
میلیارد تومان برای توسعه ظرفیت های دانش بنیان خبر داد و اظهار کرد: تولید 
و بهره وری با نگاه دانش بنیان مورد تاکید بوده و از منابع استانی برای رشد این 

ظرفیت استفاده خواهیم کرد.

75 درصد راه های روستایی استان مرکزی
 نیازمند تعمیر و مرمت هستند

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی گفت: در حال حاضر 
۷۵ درصد راه های روستایی استان نیازمند تعمیر و مرمت هستند. اجرایی شدن 
و انجام فرایند تعمیر و مرمت این جاده ها نیازمند اعتبار اســت.به گزارش ایلنا، 
مهرداد جهانی افزود: به دلیل واقع شــدن بسیاری از معادن در مسیر جاده های 
روســتایی، تردد و حمل بار توســط خودروهای سنگین، آســیبهای زیادی به 
راه های روســتایی وارد شده اســت که انتظار می رود تخصیص اعتبار ۲ درصد 

مالکانه برای نگهداری جاده ها پیگیری شود.
وی ادامه داد: بر اســاس برنامه ششم توسعه افزایش راه های فرعی هدفگذاری 
شــده بود که ۶۷ درصد برنامه محقق شــد، همچنین در راستای افزایش طول 
راه های روستایی نیز ۲۰ درصد تحقق پیدا کرده است.مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان مرکزی اظهار داشت: از جمله وظایف و رویکردهای اصلی 
این اداره کل جابجایی مســافر و حمل و نقل عمومی و ایجاد و نگهداری راه های 
فرعی و روســتایی  اســت.جهانی تصریح کرد: بر اســاس برنامه ششم توسعه، 
می بایســت ســهم حمل و نقل جاده ای کاهش پیدا کند امــا در حال حاضر 
بیشترین سهم جابجایی ها میزان ۸۵ درصد مربوط به جاده هاست، سهم حمل و 

نقل ریلی ۱۰ درصد و سهم حمل و نقل هوایی نیز ۵ درصد است.

هرمزگان با کمبود شدید دستگاه MRI روبرو است
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان گفت: استان هرمزگان با کمبود شدید 
 MRI روبرو اســت و مردم در نوبت های طولانی مدت برای استفاده از MRI
روبرو هســتند که لازم اســت اقدامات لازم برای حل این چالش انجام شــود.

بــه گزارش ایلنا از بندرعباس، حجت الاســلام محمد عبــادی زاده صبح دیروز 
در دیدار سرپرســت دانشگاه علوم پزشکی اســتان هرمزگان که در دفتر امام 
جمعه بندرعباس برگزار شــد، با اشاره به اهمیت توسعه درمانگاه های خیرساز، 
اظهار کرد: وزارت بهداشــت باید از حرکات و اقدامات خیریه حمایت کند و از 
طریق تجهیز و توســعه آن ها اجازه ندهد که انگیزه های خیرین این حوزه کم 
شــوند.وی، با بیان این نکته که خیرین زیادی متقاضی فعالیت در حوزه درمان 
هستند، عنوان کرد: عدم بهره برداری صحیح و عدم حمایت از پروژه های درمانی 
خیرســاز باعث کاهش انگیزه های خیرین حوزه درمان شده است که باید این 
روند به سرعت اصلاح شود.حجت الاســلام عبادی زاده افزود: خیرین باید برای 
اثربخش بودن فعالیت خود با استانداردهای توسعه ای وزارت بهداشت هماهنگ 
باشــند تا اقدامات انجام شده توسط آن ها بهترین خدمات را به مردم ارائه کند.

نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان، ضمــن تاکید بر اهمیت حمایت دولت 
از بخش خصوصی فعال در حوزه بهداشــت و درمــان، ابراز کرد: نیاز به کمک 
و تقویت بخــش خصوصی فعال در حوزه درمان اســتان هرمزگان وجود دارد 
و باید ســرمایه های خصوصی مختلفی از داخل و خارج از اســتان برای ارتقاء 
شاخص های درمانی و بهداشتی هرمزگان جذب شود.حجت الاسلام عبادی زاده، 
با اشــاره به ظرفیت جزایر هرمزگان برای توریســت درمانی، بیان کرد: جزیره 
قشم به واسطه ظرفیت ها و معافیت های مختلفی که دارد ظرفیت مناسبی برای 
ایجاد گردشگری توریستی دارد.وی، با اشاره به ارتقاء ظرفیت های مسئولیت های 
اجتماعی حوزه سلامت در طی چند سال اخیر، خاطرنشان کرد: وضعیت ایفای 
مســئولیت های اجتماعی صنایع استان هرمزگان مطلوب نیست اما شاهد یک 
روند رو به رشــدی هســتیم که به واسطه شــرایط خاص پیش آمده ناشی از 
بیماری کرونا، بخش زیادی از این منابع به سمت حوزه سلامت سوق پیدا کرد.

نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان تشــریح کرد: استان هرمزگان با کمبود 
شــدید MRI روبرو اســت و مردم در نوبت های طولانی مدت برای استفاده از 
MRI روبرو هستند که لازم است اقدامات لازم برای حل این چالش انجام شود.
حجت الاسلام عبادی زاده، با ذکر این نکته که عدالت به معنای مساوی نیست، 
گفت: باید در دوره جدید مدیریت علوم پزشــکی یک ریل گذاری جدیدی برای 
تربیت نیروی انســانی ماهر بومی و ماندگار انجام شود تا شاهد درخواست های 
بالای انتقالی نیرو به خارج از اســتان و کمبود نیرو در شهرســتان های محروم 

هرمزگان نباشیم.

هشدار برای گردشگری پرنده نگری 
فلامینگوهای مهاجر آبادان

دوستدار میراث فرهنگی آبادان با اشاره به مهاجرت پرندگان فلامینگو به تالاب 
شادگان و خورهای حوزه آبادان در فصل زمستان گفت: وضعیت زیست محیطی 
فلامینگوهای مهاجر آبادان در خطر است و گردشگری پرنده نگری این منطقه 
را تهدید می کند.احمد امیری در گفت وگو با ایســنا تصریح کرد: نبود مدیریت 
درست بر رفت وآمد گردشگران و ســایر افراد باعث شده وضعیت جوجه آوری 
و امنیت فلامینگوهای آبادان در معرض خطر باشــد.وی تاکید کرد: گردشگری 
پرنده نگری به دلیل جذب گردشــگر پتانسیل بالقوه ای در فصل زمستان است 
اما متاســفانه تا به حال اقدام مدیریتی درســت برای محافظــت از این جاذبه 
گردشگری انجام نشــده اســت.او تاکید کرد: برای صیانت از تالاب شادگان و 
توسعه بیشتر این جاذبه گردشگری باید ه ر چه زودتر اقدامات حفاظتی در این 
منطقه اعمال شود.به گزارش ایســنا، تالاب شادگان به دلیل هوای معتدل در 
فصل زمســتان محل زیست بیش از ۱۱۰ گونه گیاهی، ۱۷۴ گونه پرنده بومی و 
مهاجر، ۳۶ گونه پستاندار، سه گونه دوزیست و ۹ گونه خزنده است.انواع مرغابی ، 
اردک، لک لــک، فلامینگو و انواع پرندگان آبزی از مهم ترین پرندگان مهاجر به 
تالاب بین المللی شادگان برای زمستان گذاری هستند که خورهای آبادان بخش 
قابل توجهی از آن است.تماشــای زیبایی پروبال پرندگان، گوش دادن به صدای 
طبیعت از حنجره آنها و لذت بردن از ساختار زندگی و روابط شان باعث شده این 
منطقه طیف خاصی از گردشگران را با سلایق تقریبا خاص به خود جذب کند.

در مقایسه با سایر انواع گردشگری در استان خوزستان گردشگری پرنده نگری 
نسبتا ناشناخته باقی مانده و کمتر روی آن سرمایه گذاری شده است.

پیش بینی تولید ۱۱5۰ تن چغندرقند 
در خراسان شمالی

مدیر زراعت ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی از پیش بینی تولید یک 
هزار و ۱۵۰ تن چغندر قند در این اســتان طی امسال خبر داد.وحید صباغ در 
گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: سطح زیر کشت این محصول طی امسال به دو 

هزار و ۵۰۰ هکتار رسیده است.
وی گفت: فصل برداشــت چغندر قند در این اســتان از اوایل مهر ماه آغاز و تا 
اواخر آذر ماه نیز ادامه می باید.صباغ افزود: مســاحت سطح زیر کشت و تولید 
محصول چغندرقند طی امسال نسبت به سال گذشته ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش 
یافته است.وی با اشاره به فعالین کارخانه قند شیروان گفت: در حال حاضر این 
کارخانه محصول تولیدی کشاورزان را با قیمت یک هزار و ۷۱۶ تومان خریداری 
می کند.این مقام مســئول تصریح کرد: از ســوی دیگر از آنجاییکه ظرفیت این 
واحد تولیدی بالا اســت، این کارخانه خرید چغندرقند را از چند اســتان دیگر 
انجام می دهد.بــه گفته وی این کارخانه بدهی های خود را به کشــاورزان این 
اســتان برای دوره های گذشته تســویه کرده و خرید امسال نیز به تازگی شرو 
ع شــده است.مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: عیار 
چغندرقند طی امسال در این استان ۱۷.۴ درصد و میزان افت آن نیز ۴ درصد 

بوده است.

اخبار کوتاه

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراسان جنوبی گفت: همه 
تلاش ها برای بازگشــایی بازارچه های مرزی استان و افزایش مبادلات تجاری با 

کشور افغانستان در حال انجام است.

به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از روابط عمومی اســتانداری خراسان جنوبی؛ 
علی صادقی با اشــاره به سفر معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
وزیر کشور به خراسان جنوبی که اوایل هفته جاری انجام شد، بیان کرد: در این 
ســفر بازدید از بازارچه های مرزی استان از جمله گلورده، یزدان و ماهیرود انجام 
شد.وی افزود: بازارچه یزدان از شهریور سال گذشته به صورت خرده فروشی فعال 
شد اما از طرف افغانســتان همکاری لازم برای صادرات و واردات رسمی صورت 
نگرفته است، لذا در سفر معاون وزیر کشور مقرر شد فعال شدن مبادلات تجاری 
از طریق مرکز و ســفارت افغانستان پیگیری شود.مدیرکل دفتر هماهنگی امور 
اقتصادی اســتانداری خراســان جنوبی با اشــاره به بازارچه گلورده یا میل ۷۳ 
شهرســتان درمیان که در حال حاضر تعطیل اســت و گاهی به صورت موردی 
مبادلات تجاری انجام می شود، عنوان کرد: اخیراً آمادگی هایی از طرف افغانستان 
برای بازگشــایی این بازارچه اعلام شــده و قول پیگیری برای فعال شــدن این 
بازارچه نیز توسط معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزیر کشور 
به ما داده شد.وی به برگزاری جلسه مشترک کارگروه توسعه صادرات و شورای 
ساماندهی مبادلات مرزی خراسان جنوبی با حضور معاون وزیر کشور در سایت 
منطقــه ویژه اقتصادی بیرجند اشــاره کرد و گفت: بازنگری قانون ســاماندهی 

مبادلات مرزی در این سفر مورد تاکید قرار گرفت.
صادقی بیان کرد: در حال حاضر ۸۰ درصد کالاهای صادره از خراسان جنوبی از 
سایر استان هاست و نیاز است برای ارتقای زیرساخت های مرزی استان اعتبار ملی 
اختصاص یابد که معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزیر کشور 
قول پیگیری این موضوع را داد.وی گفت: تاکید بر تکمیل جاده ترانزیتی ماهیرود 
- فراه و تخصیص کامل اعتبارات این پروژه، پیگیری برای صدور مجوز کوله بری 
در مرزهای اســتان و واریز عوائد ســوخت مرزنشــینان از دیگر درخواست های 
مسئولان اســتانی در کارگروه مذکور بود که قول پیگیری این مشکلات توسط 
معاون وزیر کشــور داده شــد.مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
خراســان جنوبی ادامه داد: در ۱۰ یا ۱۵ سال اخیر عناوین سال ها از سوی مقام 
معظم رهبری موضوعات اقتصادی انتخاب می شــود که نشانگر اهمیت مسائل 
اقتصادی در جامعه بوده و اولویت دولت سیزدهم هم مسائل اقتصادی است.وی 
به موقعیت جغرافیایی خراسان جنوبی اشاره کرد و افزود: با توجه به اینکه استان 
در محور ترانزیتی شرق است و از طرفی بیشترین مرز و بازارچه مرزی را با کشور 
افغانســتان داریم، خراسان جنوبی از ظرفیت های خوبی برای مبادلات تجاری با 

کشورهای همسایه به ویژه افغانستان برخوردار است.

استاندار بوشهر با بیان اینکه ۲۰ روستای استان با اعتبارات 
ســفر رئیس جمهور در برابر سیلاب ایمن سازی شد، گفت: 
در حال حاضر ۱۵۶ روســتای دیگر استان باید ایمنی آنها 
در برابر سیلاب فراهم شود.احمد محمدی زاده روز ۲۵ آبان 
در جلســه کارگروه مدیریت جامع حوزه آبخیزداری استان 
بوشهر با اشــاره به اینکه از ۱۰ تهدید زیستی ۶ تهدید آن 
در حوزه زیســت محیطی مربوط به تغییرات آب و هوایی 
و اقلیمی اســت اظهار کرد: تشــکیل قرارگاه جهادی نقش 
مهمی در رفع مشکلات زیستی و کاهش مخاطرات به ویژه 
در روستاها دارد.وی با اشاره به روان آب ها در استان بوشهر 
خاطر نشان کرد: استان بوشهر دارای ۴ رودخانه بزرگ است 

که بیشتر جریان های سیل به این رودخانه ها هدایت می شود.
اســتاندار بوشهر با اشــاره به نوار ۷۳۷ کیلومتری ساحلی 
بوشهر تصریح کرد: اکنون آب روان ۲ رودخانه با ایجاد سد 
مهار و کنترل می شود و ۲ سد دیگر نیز برای مهار آب دیگر 
رودخانه ها در حال ســاخت است. محمدی زاده ساخت سد 
دشــت پلنگ و دالکی را مورد اشاره قرار داد و خاطر نشان 
کرد: اکنون ســد رئیســعلی دلواری با مخزن ۷۶۰ میلیون 

مترمکعب وارد مدار فعالیت اســت و ۲ سد دشت پلنگ و 
دالکی به ترتیب با پیشــرفت فیزیکــی ۱۵ و ۳۷ درصد در 
حال اجرا است که تکمیل آنها نقش مهمی در مهار آب های 
روان دارد.وی با اشاره به اینکه ۱۷۶ روستا استان بوشهر در 
معرض سیلاب قرار داشت، افزود: ۲۰ روستا با اعتبارات سفر 
رئیس جمهور ایمن سازی شد و اکنون ۱۵۶ روستای دیگر 
باید ایمنی آنها در برابر سیلاب فراهم شود.استاندار بوشهر 

روان آب ناشــی از بارش باران در اســتان را ۲.۷ میلیون تا 
۳ میلیون مترمکعب در سال دانســت و خاطر نشان کرد: 
این میزان آب با عبور از اســتان بوشهر راهی خلیج فارس 
می شــود.محمدی زاده نقش طرح های آبخیزداری در مهار 
روان آب ها در رودخانه های فصلی و کوچک را مهم دانست 
و تصریح کرد: اکنون طرح های مهم آبخیزداری و پروژه های 
فنی تدوین و آماده اجرا است.وی ظرفیت آبگیری سدهای 
در حال ســاخت و بهره برداری استان بوشهر را ۱.۵ میلیارد 
مترمکعب دانســت و بیان کرد: سرمایه گذاری ساخت سد 
دالکی با ظرفیت آن ۲۷۰ میلیون مترمکعب ۲ هزار میلیارد 

تومان و تاکنون ۵۰۰ میلیارد تومان آن هزینه شده است.

رئیس ســازمان سینمایی کشــور گفت: ۱۵ شهرستان در 
خراسان رضوی فاقد سینما هستند که راه اندازی و تجهیز 

هر سالن نیازمند ۳ میلیارد تومان هزینه است.
به گزارش خبرنگار مهر، محمد خزایی در ســالن جلسات 
فرمانداری تربت حیدریه در جمع هنرمندان شهرســتان با 
اشاره به وجود ۶۰۰ سالن ســینما از اوایل انقلاب تاکنون 
در کشور اظهار کرد: تلاش می شود تعداد سالن های سینما 
در دولت فعلی به ۱۲۰۰ ســالن ســینما برســد که طبق 
بررســی ظرفیت های هر منطقه سالن سینما فعال خواهد 
شد.رئیس سازمان سینمایی کشور بیان کرد: ۱۵ شهرستان 

در خراسان رضوی فاقد سینما هستند که تجهیز هر سالن 
که دارای سه سالن مجزا باشد ۳ میلیارد تومان هزینه در بر 
دارد.وی گفت: ۲۲۵ شــهر در کل کشور بالای ۵۰ هزار نفر 
جمعیت دارند که ســعی می کنیم در یک سال اخیر ۲۰۰ 

سالن سینما در کل کشور فعال شود.
خزایی با بیان اینکه مشــکل اساســی در سینما مخاطب 
است، گفت: مردم ترجیح می دهند فیلم ها را در سینماهای 

استاندارد و بخش خصوصی ببینند و از طرفی هرچه شهرها 
نسبت به سالن سازی مدرن اقدام کنند این امر به نفع آینده 

آن شهر و حتی شهرستان است.
رئیس سازمان سینمایی کشور در خصوص دفاتر سینمای 
جوان گفت: بعد از ۱۲ ســال امکانــات اولیه را برای دفاتر 
شهرســتانی ســینمای جوان فراهم خواهیم کرد و انجمن 
ســینمای جوان هر اســتان قلب تپنده آن استان است و 

انجمن ســینمای جوان با توجه به نبود امکانات در مراکز 
اســتان راهبرد صحیح و مؤثری جهت توسعه است که باید 

در نظر گرفته شود.
وی در خصــوص تجهیزات ســینمایی نیز افزود: امســال 
اتفاقات خوبی در این حــوزه می افتد.خزایی از فعالیت ۵۸ 
دفتر انجمن ســینمای جوان در نقاط مختلف کشور خبر 
داد و افزود: تاکنون در کشور ۲۵۰ هزار نفر دوره های فیلم 
ســازی را در انجمن سینمای جوانان طی کرده اند که ۷۰ 
درصد بودجه انجمن سینمای جوان در شهرستان ها هزینه 

می شود.

مدیرعامل آب منطقه ای گلســتان با تشریح 
جزئیات پیشرفت سد نرماب، گفت: اتمام این 
سد به سه هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز 
دارد.سید محسن حسینی در گفتگو با خبرنگار 
مهر در خصوص ســد نرماب، اظهار کرد: سد 
نرماب آب سه رودخانه را مدیریت می کند، سد 
اصلی بر روی رودخانه نرماب احداث شــده که 
خاکریزی آن هم اکنون ۹۹ درصد پیشــرفته 
فیزیکی دارد و اگر هوا مساعدت کند تا دو ماه 
آینده به جز آسفالت آن به اتمام خواهد رسید.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان افزود: 
کانال و تونــل انحرافی رودخانه چهل چای به 
نرماب هم تمام شده و بخش انحرافی خرمارود 
به دریاچه ســد شروع نشده و ۶ کیلومتر تونل 
می خواهد و دلیل اجرایی نشــدن آن علاوه بر 
مسائل مالی تغییر طرح بوده است که این طرح 
بازمهندسی شده و اجرای کانال به تونل تبدیل 
شــده تا حداقل خسارت به منابع طبیعی وارد 
شود.وی در خصوص خرید اراضی کف مخزن 
هم گفت: یکی از اقدامات مناسب خرید ۱۱۵ 

هکتار از اراضی بنیاد مســتضعفان بوده که به 
طور معوض به کشــاورزان تحویل داده خواهد 
شد تا شغل خود را از دست ندهند.طبق گفته 
حســینی ۱۰۰ هکتار هم در ســابق از بنیاد 
خریداری شده بود که امکاناتی مانند سیستم 
آبیاری تحت فشــار، چند حلقه چاه و غیره را 
داشته و آماده کار است.مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای گلستان توضیح داد که با همکاری 
جهــاد کشــاورزی تصمیم داریم تعــدادی از 
کشــاورزان را به صورت شرکت تعاونی در این 
اراضی ساماندهی کرده تا تاسیسات هم حفظ 

شود.
وی در خصوص جابجایی روســتاهای واقع در 
دهانه سد هم بیان کرد: روستای جنگنده پایین 
به طور کامل منتقل شــده و انتقال روســتای 
جنگنده بالا هم ۶۵ درصد پیشــرفت فیزیکی 
دارد.حسینی توضیح داد که در این روستا ۲۵۰ 
واحد مسکونی باید ســاخته شود که تاکنون 
۵۰ باب ساخته شده، ۱۰۰ خانه پیشرفت ۶۰ 
درصدی داشته و ساخت ۱۰۰ واحد دیگر هم 

باید آغاز شود.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
گلســتان اضافه کرد: سه روستای دیگر هم در 
حاشیه سد وجود داشته که برای انتقال آن به 
اعتبار نیاز داریــم و باید ابتدا مکان یابی انجام 
شده و بعد از اجماع نظر آن را جابجا کنیم.وی 
عنوان کرد: به دلیل آنکه یک پنجم ســد برای 
تأمین آب شرب مورد اســتفاده قرار می گیرد 
باید درختان موجود کف سد کاملًا قطع شده 
و ریشــه آن از خاک بیرون آورده شود و خاک 
نباتی هم جمع آوری شــده تا بتوان از آب آن 
به عنوان شرب اســتفاده کرد.حسینی افزود: 
هــم اکنون درختان قطع شــده و به جای آن 
۷۰۰ هکتار جنگل کاری هــم انجام داده ایم.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گلستان از 
استرلیزه کردن چاه های فاضلاب، جمع آوری 
آرامستان ها، تخریب کامل خانه ها و غیره خبر 
داد و گفت: این مســائل برای ســد شرب باید 
انجام شود.وی هدف از اجرای این سد را کنترل 
سیل، تامین آب شــرب و کشاورزی و صنعت 
عنوان کرد و ادامه داد: اتمام این سد به سه هزار 

و ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.حسینی 
بیان کرد: اگر تمام مــوارد به خوبی پیش رود 
و اعتبارات تأمین شــود عملیات اجرایی ســد 
ظرف دو ســال آینده به اتمام خواهد رســید 
و تنها تونل خرمارود به دلیل حساســیت آن 
باقی می ماند که ۲.۵ ســال زمان برای اجرای 
آن پیش بینی می شــود.وی اضافه کرد: اجرای 
خط انتقال ۲۸ کیلومتری، تصفیه خانه و سایر 
تأسیسات هم برای آب شرب نیاز بود که اراضی 
آن خریداری شده است.مدیرعامل شرکت آب 

منطقه ای گلستان گفت که ســد نرماب، آب 
۱۳۰ روســتای مینودشت را تامین کرده و بنا 
داریم آب آزادشهر و کلاله هم از آن تامین شود 
و به همین دلیل سهم شرب از ۲۵ میلیون متر 
مکعب به ۴۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته 
است.طبق گفته وی ۱۰ میلیون مترمکعب هم 
ســهم صنعت بوده که تاکنون با پنج میلیون 
متر مکعب آن موافقت شده است.حسینی بیان 
کرد که بخش از آب هم برای اراضی کشاورزی 

پایین دست رهاسازی خواهد شد.

حجم ذخایر آب در سدها و آب بندان های مازندران به یک 
سوم کاهش یافته است.

مرتضی نبی زاده معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای مازندران گفت: ۱۱۵ میلیون مترمکعب آب اکنون 
پشت سد های مازندران ذخیره شده است که در مقایسه با 
پارســال ۴۰ درصد و در مقایسه با دوسال قبل ۵۰ درصد 

کمتر است.
او افــزود: فقط ۲۶ درصد حجم ۱۱ ســد مازندران اکنون 

پر شــده است.بر اســاس گزارش شــرکت آب منطقه ای 
وضعیت ذخیره آب در آب بندان های مازندران نیز مطلوب 
نیســت.۸۷۸ آببندان در مازندران با ظرفیت ذخیره سازی 
۴۰۵ میلیون مترمکعب آب وجود دارد که تنها ۱۲۶ میلیون 
مترمکعب آب اکنون ذخیره شده که نسبت به پارسال ۱۱ 

درصد کمتر است.

جواد طوسی مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات 
آبــی و برقابی شــرکت آب منطقه ای مازنــدران می گوید: 
پارسال ۹۸ درصد ظرفیت آببندان های استان آبگیری شده 

بود که کمک شایان توجهی برای زراعت در استان بود.
او با بیان اینکه وضعیت بارش ها امســال مطلوب نیست، از 
پرورش دهندگان ماهی خواســت برای صید ماهی آب آب 

بندان ها را رها نکنند.بر اساس گزارش هواشناسی مازندران 
نیز بارش باران در مقایسه با سال گذشته کمتر شده است، 
اما به نظر می رسد مازندرانی ها در ماه های آبان و آذر شاهد 

بارش های مناسبی باشند.
اســدی معاون پیش بینی اداره کل هواشناسی مازندران با 
بیان اینکه میزان بارش هــا در مازندران ۳۴ درصد کاهش 
داشته است، گفت: پیش بینی ها نشان می دهد بارش ها در 

ماه های آذر، دی و بهمن نرمال باشد.

بازگشایی قفل بازارچه  های مرزی خراسان جنوبی روی میز مسئولان

استاندار بوشهر عنوان کرد

۱5۶ روستای بوشهر در معرض خطر سیلاب

۱5 شهرستان در خراسان رضوی فاقد سینما هستند

جزئیات پیشرفت سد »نرماب«

۳۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است

کابوس کم آبی در سد های مازندران


